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Features of the formation of an effective tourism cluster as an element of the regional economy

N.A. Balyuk, L.E. Kuprina, M.A. Los’

The features of the formation of an effective tourism cluster as an element of the regional
economy are considered. The role of a comprehensive assessment of the tourist and recreational
resource  of  the  territory,  the  industry  specialization  of  tourism,  the  attraction  of  targeted
investments in improving the economic efficiency of the tourist territory is determined. It is shown
the role in the process of increasing the economic efficiency of tourism as a branch of the economy,
GIS technologies and digital geography approaches, spatial localization of geographical and tourist
sites, which allows us to calculate the optimal models of territorial planning and logistics of the
tourism cluster, generate and manage tourist flows.

Keywords: regional economy, tourism cluster, factors of increasing economic efficiency

References

Балюк  Н.А.,  Лось  М.А.  Геоинформационное  моделирование  туристско-рекреационных1.
ресурсов: на примере города Тюмени // Вестник Тюменского государственного университета.
2 0 1 1 .  №  4 .  Р о с т у р и з м .  С т а т и с т и ч е с к и е  д а н н ы е  п о  Р Ф .
https://www.russiatourism.ru/contents/statistika/statisticheskie-dannye-po-rf-2018)
Балюк Н.А., Куприна Л.Е., Ситёва С.С. Формирование цифрового кластера по туристскому2.
маршруту  «Великий  чайный  путь:  Тобольск-Омск-Тара-Томск»  //  Connect-Universum-2018:
Сборник материалов IV Международной трансдисциплинарной научно-практической WEB-
конференции.  Томск:  Издательский  Дом  Томского  государственного  университета,  2019.
URL: http://vital.lib.tsu.ru/vital/access/manager/Repository/vtls:000669823
Васильев А.В. Проблемы проектирования туристских кластеров и современные технологии3.
их моделирования // Проблемы современной экономики. 2012. № 2.
Ганущак-Ефименко Л.Н. Конкурентные преимущества кластерообьединенных предприятий4.
на рынке // Актуальные проблемы экономики. 2010. № 3 (105).
Зырянов А.И., Мышлявцева С.Э. Туристские кластеры и доминанты (на примере Пермского5.
края) // Известия РАН. Серия географическая. 2012. № 2.
Федорец Л.Н. Оценка эффективности деятельности туристского кластера //  Вектор науки6.
ТГУ. Серия «Экономика и управление». 2011. № 1(4).
Kozin  V.V.,  Kiprina  E.N.,  Khoroshavin  V.Y.,  Ermakova  E.E.,  Los  M.A.  COMPREHENSIVE7.
ASSESSMENT OF THE TOURIST POTENTIAL OF TYUMEN REGION MUNICIPALITIES: SETTING
THE TASK // Tyumen State University Herald. 2013. № 4.

Тюменский государственный университет, г. Тюмень, Россия


